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Síntesi de les entrevistes a les entitats animalistes, membres del Consell 

Municipal de Convivència, Defensa i Protecció dels Animals 

 

El Departament de Participació d’Urbanisme, Transició Ecològica, Serveis Urbans i Habitatge de 

l’Ajuntament de Barcelona ha acollit la Secretaria del Consell Municipal de Convivència, 

Defensa i Protecció dels Animals. És per aquest motiu que s’ha iniciat aquest cicle d’entrevistes 

amb les entitats membres del Consell, per escoltar de primera mà els plantejaments que tenen 

relatius als objectius, reptes de futur i funcionament que hauria de tenir aquest òrgan de 

participació, així com per poder situar els principals temes d’interès vinculats als animals a 

treballar de cara a l’actual mandat municipal. 

 

Persones i entitats que han participat en les entrevistes 

Amics del CAACB 

Anna Mulà (conversa telefònica) 

APASAAC 

Discan 

Fundació Darwin 

Gats de Gràcia 

Plataforma Gatera Ja! 

Progat Catalunya 

SOSHurones 

Udols 

ZOO XXI 

 

Cal assenyalar que les idees plasmades en aquest document són percepcions de les entitats que 

han participat en les entrevistes. La major part de les idees són generalitzades, és a dir, que 

s’han exposat per totes o gairebé totes les entitats i persones entrevistades. 

 

Preguntes de funcionament i organització del Consell 

1. Valoració general de funcionament del Consell. Quins aspectes funcionen? Quins podrien 

millorar? 

 

La valoració general del funcionament del Consell és crítica i apunta a diverses àrees de 

millora. Les entitats destaquen que malgrat ser un espai deliberatiu, manca eficàcia en la 

transmissió i gestió de les demandes i propostes, ja que sovint les qüestions presentades al 

Consell no s'aborden o es resolen de manera insatisfactòria. 
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Es critica la manca de progressos, amb una sensació persistent que els temes es repeteixen 

sense avançar, i suggereixen que l'administració no gestiona adequadament les propostes 

presentades per les entitats. Es reclama una actitud més col·laborativa, una millor escolta  i 

una major capacitat d’estudi de propostes per part de l'administració. 

 

Es considera imprescindible una reforma seriosa del funcionament del Consell, amb una 

voluntat política diversa i una major consideració cap a les aportacions de les entitats. Es 

critica i es percep un baix rendiment durant els darrers vuit anys. 

 

Es proposa una millora en la gestió de la informació, amb l'enviament previ de la mateixa per 

correu electrònic per aprofitar millor el temps de les sessions. També s'assenyala la necessitat 

de mantenir la continuïtat en els objectius i la tasca del Consell, sense reiniciar-los cada quatre 

anys. 

 

Es posa de manifest, com a repte, la dificultat de treballar en una única direcció degut a la 

diversitat d'objectius i estratègies de les entitats, així com la presència de personalismes, que 

obstaculitzen la consecució d'objectius comuns. 

 

Es destaca la presència de persones i actituds que generen malestar a les sessions, així com la 

intensitat de debat sobre temes no sempre rellevants per a totes les entitats.  

 

Es lamenta l'absència de la presidència en algunes sessions i es considera que els conflictes 

interns d'un servei no haurien de resoldre's en el marc del Consell. En resum, es demana una 

reforma profunda que millori la eficàcia, la col·laboració i el respecte mutu. 

 

 

2. Des dels Serveis de Drets dels Animals es dona prou informació dels diferents temes que 

tenen a veure amb el Consell? 

 

Es considera que no es proporciona prou informació sobre els diferents temes relacionats amb 

el Consell. Les entitats assenyalen una distància entre els serveis i una manca de resposta a les 

qüestions que es plantegen. 

 

Quan es rep informació, les entitats indiquen que sovint és presentada des de la perspectiva 

de l'administració, amb un enfocament en xifres i estadístiques, fredes i impersonals. Es 

demana que aquesta informació s'utilitzi com a punt de partida per debatre les accions 

concretes que es poden impulsar per abordar les problemàtiques identificades, establint un 

pla de treball amb objectius clars i accions específiques per solucionar-les. En resum, es 

requereix una comunicació més oberta, dialogant i orientada a la definició de solucions 

pràctiques a les problemàtiques existents. 
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3. Grups de treball del Consell, Espais de coordinació dels serveis relacionats amb animals... 

 

Algunes entitats estan a favor de separar els espais de coordinació dels serveis i els Grups de 

Treball del Consell, amb l'objectiu de centrar els treballs de llarg termini en la millora del 

benestar dels animals de la ciutat. Consideren que no totes les entitats han d'assistir a 

reunions extraordinàries sobre temes específics que no les afecten directament. 

 

No obstant això, altres entitats defensen la importància de tant els espais de coordinació com 

els grups de treball, en el marc del Consell. Argumenten que els grups de treball permeten el 

seguiment del funcionament dels serveis i la participació de les entitats en la proposició de 

millores.  

 

Les entitats destaquen la necessitat de la presència de personal tècnic en aquests grups de 

treball, així com la necessitat de tenir algú de l'administració liderant els grups i prioritzant les 

propostes.  

 

També suggereixen que les propostes presentades als grups de treball haurien de tenir un 

recorregut. Algunes entitats demanen una major continuïtat en els grups de treball, que 

podrien ser creats pel propi Consell. 

 

Cal destacar que hi ha algunes entitats que es plantegen no fer grups de treball, perquè els 

veuen com espais de pur conflicte amb les dinàmiques que es viuen actualment.  

 

Les demandes de grups de treball recollides tant a les entrevistes com a un qüestionari creat i 

difós entre les entitats inclouen temes com: 

 Adaptació ordenança a la llei estatal,  

 Gestió CAACB / Nou CAACB,  

 Gestió colònies gats,  

 Protocol obres amb colònies felines, 

 Adopció i sensibilització benestar animals de companyia, 

 Senglars i estratègia no-letal de control poblacional, 

 Reducció de la mortaldat d’aus com a conseqüència d’estavellar-se contra façanes 

d’edificis envidriats, 

 Sensibilització GPP, 
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Preguntes generals 

1. Quines són actualment les principals necessitats dels vostres col·lectius? 

 

CAACB 

El Centre d'Acollida d'Animals de Companyia de Barcelona (CAACB) és objecte d’una gran part 

de les preocupacions de les entitats entrevistades. Hi ha un consens generalitzat sobre que 

l’equipament no compleix les expectatives de les entitats, com a espai referent dels animals de 

companyia acollits a una ciutat com Barcelona. S'assenyala la manca d'una figura que 

promogui un ambient d'equip i una comunicació transparent i fluida entre les entitats de 

voluntariat, creant un entorn on hi ha una comunicació unilateral i impositiva, tot i que es 

destaca aquí que aquesta figura s’ha incorporat a l’equip del CAACB recentment i s’espera que 

la situació canviï.  

 

Es destaca la ineficiència dels serveis derivats de l’externalització (per exemple, la neteja), a 

causa de la rotació de personal i la manca de formació adequada en el tracte amb els animals. 

 

Així mateix, s'expressen preocupacions sobre diverses qüestions com la higiene, la seguretat, 

les condicions dels animals, el manteniment, l’accés en transport públic al Centre, la dotació de 

personal, el respecte pels voluntaris i la necessitat d'un protocol específic per a incidents, com 

mossegades. També es destaca la necessitat d'un espai d'acollida adequat per a les fures i la 

manca de visibilitat dels gats en comparació amb els gossos (la qual cosa dificulta la seva 

adopció). 

 

El principal punt de preocupació és la situació del nou equipament, amb la percepció 

generalitzada de l’obsolescència de l’actual i la necessitat urgent d'una millora en les 

condicions de vida dels animals. Es demana informació sobre alternatives a la paralització de 

les obres del nou CAACB, com ara la ubicació a la Zona Franca, i es reclama una major 

transparència sobre l'estat del procés de construcció del nou centre, amb la participació activa 

de les entitats membres del Consell. 

 

 

ZUC  

Pel que fa a les Zones d'Ús Compartit (ZUC), es destaca que les ZUC són insuficients en espai i 

horari per atendre la demanda de gossos a la ciutat. A més, s'observa una desviació respecte a 

la idea original de les ZUC, que s'havien concebut per permetre als propietaris estar amb els 

seus animals a qualsevol parc, mentre que ara algunes estan ubicades en llocs poc adients i 

discrets, per evitar generar controvèrsia en els districtes. 

D’altra banda, s'assenyala la importància de considerar, de cara a futures ZUC, la proximitat 

dels centres sociosanitaris, en relació amb les teràpies assistides amb gossos i l'assistència de 

persones amb gos d'assistència als centres.  

Positivament, s'apunta que s'ha prohibit deixar gossos deslligats fora de l'horari de les ZUC a la 

via pública, cosa que aborda una problemàtica recurrent, per exemple, per a persones amb 

discapacitat.  
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COLÒNIES DE GATS 

Les entitats gateres reclamen més suport econòmic per a l'alimentació de les colònies i 

l'esterilització dels gats, així com per cobrir les necessitats de medicaments.  

 

Es destaca la necessitat d'establir un protocol per a les intervencions urbanístiques a colònies 

censades per l'Ajuntament. 

 

S'expressa preocupació per la funció de l'empresa de recollida d'animals urbans, HelpGuau, ja 

que no compleix adequadament les seves funcions. Se'n destaca el cas en què s'ha de capturar 

un gat en via pública, un servei contractat per HelpGuau, però són les mateixes entitats o 

terceres persones les que sovint han de trucar per demanar-ho, i l'empresa només intervé 

quan l'animal ja està dins d'un transporti. 

 

Destaquen què al Recinte dels 3 Pins, destinat a esterilitzacions i on hi ha també una colònia 

de gats, hi ha problemes de seguretat perquè la tanca no impedeix que els gats surtin a la via 

pública, posant en perill tant als gats com als conductors. 

 

Finalment, es demanda disposar com a mínim d'un recinte per districte per a la reubicació de 

gats de les colònies dels entorns quan sigui necessari, una sol·licitud compartida per totes les 

entitats gateres. 

 

 

ALTRES 

Les entitats amb tracte directe en la gestió d'animals destaquen les dificultats per afrontar 

despeses puntuals imprevistes, com els costos veterinaris, i la problemàtica social associada a 

l'abandonament constant d'animals de companyia. 

S'insta a reactivar les fires d'adopció que es realitzaven abans de la pandèmia, ja que no només 

potenciaven les adopcions i proporcionaven ingressos addicionals a les entitats, sinó que 

també servien com a espai de sensibilització sobre el benestar dels animals. 

S'apunta a la necessitat de sensibilitzar i educar la població en general sobre el benestar 

animal, especialment en centres educatius, equipaments municipals, la via pública i el 

transport públic. També es destaca la importància de proporcionar formació en benestar 

animal i bon tracte als professionals que treballen amb animals, ja siguin empleats municipals 

o serveis contractats. 

Es posa de manifest la manca d'informació sobre les diverses tipologies de gossos 

d'assistència, el que genera problemes per a aquelles persones que no presenten discapacitats 

visibles. Es destaca que hi ha venda de collars d'ofegament i elèctrics a botigues de Barcelona, 

malgrat que el seu ús està prohibit per l'Ordenança municipal. 

Pel que fa al Zoo de Barcelona, les entitats es mostren en desacord amb el model filosòfic i 

educatiu actual, i es demana un canvi cap a un model que prioritzi la protecció de la fauna 

autòctona i només mantingui animals exòtics en casos de reintroducció impossible al medi 
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natural o reserves. També es critica la gestió del zoo per part d'una empresa, encara que sigui 

de capital públic. 

Finalment, es considera que la iniciativa ZOO XXI hauria pogut ser una oportunitat per millorar 

la relació del Zoo amb els animals, però la manca de suport i voluntat per part de Barcelona 

Serveis Municipals (BSM) ha relegat el projecte a un segon pla. 

 

 

2. Quina valoració feu de la relació amb l’OPAB? 

La valoració de la relació amb l'OPAB no té una resposta única. Per una banda, es reconeix una 
relació generalment positiva, però es posa de manifest que la comunicació no sempre és 
fluïda, com ho demostra la manca de resposta a una carta enviada el mes de setembre per una 
de les entitats amb diverses qüestions sobre les colònies felines. 

Malgrat això, es destaca una convocatòria recent a una reunió per discutir temes relacionats 
amb les plataformes gateres, la qual cosa indica un intent de millorar la comunicació i la 
col·laboració. Tot i així, una de les entitats gateres indica que no els hi va arribar la 
convocatòria. 

Es fa notar que s'ha percebut una pèrdua d'empatia, que podria indicar una deterioració de la 
relació en alguns aspectes. En resum, tot i que s'aprecia una base positiva en la relació amb 
l'OPAB, hi ha àrees de millora en termes de comunicació i comprensió mútua. 


